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Rusnok:  Konec intervencí 
může nastat i později

Česká národní banka může 
k rozhodnutí o ukončení in-
tervencí na oslabení koruny 
přistoupit i později, než je 
zatím diskutovaný termín 
polovina příštího roku, řekl 
pro deník E15 guvernér ČNB 
Jiří Rusnok. str. 3

Na Žižkově vznikne  
nová čtvrť za miliardy
Stavitel bytů Central 
Group plánuje už za dva 
roky začít v severní části 
nákladového nádraží 
Žižkov v Praze 3 výstavbu 
svého dosud největšího 
projektu. Vznikne v něm 
až 2600 bytů, stát bude 
devět miliard korun. str. 4

Kamiony přepravují 
rekordní náklad
Tolik tun zboží jako letos 
se po silnicích ještě neva-
lilo. Čeští silniční dopravci 
převezli za pololetí přes 
200 milionů tun zboží, což 
je meziročně o pět pro-
cent více a nový rekord. 
Kamionovou konjunk-
turu táhnou především 
zakázky pro automobilový 
průmysl. str. 6

Krátce

Přijde krize 
optimistů
Kdo věří v nekončící zdroje  
a příležitosti, bude překvapen, 
říká šéf Finepu Tomáš 
Pardubický.
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Češi propadli kouzlu 
whisky. Zatímco její 
spotřeba znatelně 
roste, ostatní 
lihoviny, zejména ty 
domácí, stagnují. 
V současnosti se jich 
nevypije ani tolik jako 
před metanolovou 
aférou před čtyřmi 
lety.  BYZNYS / str. 5

KOMENTÁŘ: ČSSD A FINANČNÍ BUMERANG / str. 14

 CZK/EUR • 27,020 / 0,000 Kč       CZK/USD • 24,611  / –0,033 Kč       PX • 922,50 / +0,78 %       EURO STOXX 50 • 3057,47 / +0,34 %       ZLATO • 1269,05 $ / +0,86 %
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STANISLAV ŠULC:

Po dnešním ostrém prohlá-
šení českých poslanců se 
v UNESCO nestalo vůbec nic. 
Takže asi tak.

twitter.com/e15news
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Transparentní nejistota
V české ekonomice domestikuje sousloví 
„transparentní exit.“ Obrat je v posledních týd-
nech komunikační mantrou České národní banky 
ohledně způsobu, kterak bankéři zřejmě napřes 
rok uvolní kurz měny. Slovníky obvykle definují 
přívlastek transparentní jako „dostatečně jasný“. 
Krom čestného slova ČNB, že koruna neposílí 
před koncem dubna, však ekonomika o podobě 
ukončení intervencí neví zhola nic. Nezbývá než 
se spokojit s pojetím transparentnosti à la ČNB. 
„Jakmile provedení exitu nastane, bude jasně 
oznámeno,“ nabízí definici říjnová prezentace 
banky pro ČSOB Akademii. Hned je jasněji.

Spekulanti na posílení české koruny dělají 
z Česka zdánlivý superstát. Na dva roky si totiž 
země momentálně půjčí nejlevněji na světě. 
Přesněji řečeno, zahraniční kapitál je ochoten 
zaplatit Česku vstupné do korunové arény ve výši 
přes jedno procento ročně. Doba, kdy výše úroku 
odrážela reálnou rizikovost dané vlády a kondici 
země, dávno odplynula na pásech tiskáren peněz 
centrálních bank včetně té tuzemské. České pr-
venství odráží jediné, na mapě globálních finanč-
ních spekulací je nyní koruna takřka fetišem.

Zmatené posouvání hodinových ručiček 
dvakrát v roce je zbytečné. Tvrdí to analýza 
České spořitelny, podle které se úspora plynoucí 
z existence letního a zimního času rovná jedné 
minutě práce ročně navíc. Konečně přesčas, 
který se vyplatí.

n Senát změnil normu 
tak, aby neplatila od led-
na, ale až od září příští-
ho roku. To by Andreji 
Babišovi umožnilo, aby 
se nemusel vzdát vlast-
nictví Agrofertu už letos.

Pavel Otto

Projednávání novely zákona 
o střetu zájmů Senátem přerost-
lo do debaty o potřebnosti horní 
komory parlamentu. Norma za-
kazující členům vlády získávat 
veřejné peníze a vlastnit média, 
kterou hnutí ANO nazývá lex 
Babiš, putuje zpět do Poslanec-
ké sněmovny. Důvodem je to, 
že obsahuje chyby technického 
rázu, které je podle senátorů 
nutné opravit. Pro jich bylo 61, 
tedy jasná většina. 

„V zákonu jsme našli téměř 
dvě desítky chyb, což svědčí 
o nepříliš kvalitní práci poslan-
ců. A vyvrací to prohlášení pana 

prezidenta a pana Babiše o zby-
tečnosti Senátu. Kdybychom 
zákon schválili, je prakticky ne-
použitelný,“ řekl předseda klubu 
ČSSD Petr Vícha. S myšlenkou 
zrušit Senát přišel už v sobotu 
po oznámení výsledků druhé-
ho kola senátních voleb právě 
Babiš, jehož hnutí propadlo. 
Následně šéfa ANO s odkazem 
na nízkou voličskou účast pod-
pořila hlava státu.

Podle Jaroslava Kubery (ODS) 
je reálnější, že zanikne funkce 
prezidenta než Senát. „Tak jako 
TGM vstoupil do dějin jako prv-
ní prezident, Miloš Zeman by se 
zapsal jako poslední. Stačilo by 
zrušit ústavní články 54 a 66,“ 
konstatoval.

Zpřísnění střetu zájmů sně-
movna schválila původně tak, 
aby se firmy z více než pětadva-
ceti procent vlastněné ministry 
nemohly už od ledna ucházet 
o veřejné zakázky a získávat 
nenárokové dotace a investič-
ní pobídky. Babiš je jediným 
akcionářem Agrofertu, který jen 

loni získal veřejné kontrakty 
za 1,5 miliardy korun.

Senátoři za ANO neúspěšně 
navrhovali, aby se zákaz vzta-
hoval až na příští členy vlády. 
Prošla však varianta, podle níž 
by měl Babiš převést Agrofert 
například pod svěřenský fond 
nejpozději od příštího září. 
Ministr financí už dříve označil 
sněmovní variantu za podraz.

„Vůbec ho nelituji. Mimořád-
ně mě baví jeho výlevy, když 
mluví o tom, jak je pronásledo-
ván. Věřil bych mu, kdyby byl 
majitelem médií desítky let. Ale 
on si je koupil, když šel do poli-
tiky,“ poznamenal socialistický 
senátor Radko Martínek.

Novelu nyní i se senátními 
pozměňovacími návrhy znovu 
projednají poslanci. Zatímco 
premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) s posunutím účinnosti 
na září souhlasí, opoziční ODS 
a TOP 09 jsou proti. Ve sněmov-
ně získala norma jednoznačnou 
podporu 135 zákonodárců, proti 
bylo jen ANO.

Střet zájmů má 
chyby, poslanci jej 
musejí opravitProtagonisté dne

Andrej BABIŠ

MINISTR FINANCÍ

Ibrahim AL-ASSAF 

SAÚDSKÝ MINISTR FINANCÍ

Horst SEEHOFER

ŠÉF BAVORSKÉ CSU

Vrácení zákona o střetu zájmů 
zpátky do sněmovny mu umožní, 
aby se vlastnictví v Agrofertu mohl 
vzdát až o půl roku později.

str. 2

Jeho vláda potřebuje kvůli nízkým 
cenám ropy nutně peníze. Vydává 
proto svou první mezinárodní emisi 
dluhopisů.

str. 8

Jeho váhání pozvat spolkovou 
kancléřku na sjezd mezi rozezlené 
spolustraníky není nepřátelstvím. 
Je to snaha nehrotit vypjaté vztahy.

str. 10

Zápisník  
Jaroslava Bukovského

ČEŠTÍ A NĚMEČTÍ POLICISTÉ cvičili při fiktivní demonstraci na hranici v Mníšku na Mostecku souhru a ko-
munikaci. Cílem bylo ověřit možnosti, které dává nová smlouva o policejní spolupráci mezi Českou republikou 
a Německem. Cvičení pokračuje i dnes.

CVIČENÍ NA HRANICÍCH

Fo
to

 č
tk



n Zhruba v půlce 
příštího roku by podle 
ČNB měla inflace do-
sáhnout stanoveného 
dvouprocentního cíle.

Tereza Zavadilová, Hana Filipová

Česká národní banka může 
k rozhodnutí o ukončení 
intervencí na oslabení koruny 
přistoupit i později, než je 
zatím diskutovaný termín po-
lovina příštího roku. Guvernér 
ČNB Jiří Rusnok v rozhovoru 
pro deník E15 prohlásil, že 
je jisté, že centrální banka 
neukončí intervence dříve než 
ve druhém čtvrtletí příštího 
roku. „Může to klidně být, 
v závislosti na splnění podmí-
nek, i v roce 2018. Pak už je to 
jaksi open end,“ řekl guvernér.

Klíčem pro opuštění měno-
vého režimu je pro ČNB vývoj 
inflace. „Pro nás je kritériem 
udržitelné dosahování inflač-
ního cíle,“ podotkl Rusnok. 
Prognózy podle něj ukazují, 
že k dosažení inflace ve výši 
dvou procent dojde nejprav-

děpodobněji kolem půlky 
roku 2017. Jak konkrétně 
opuštění měnového režimu 
proběhne, banka sdělovat 
nemůže. „Bude to vypadat 
tak, aby to proběhlo hladce 
a s co nejmenšími problémy,“ 
uvedl guvernér.

Ukončení měnového reži-
mu podle Rusnoka nezna-
mená, že se centrální banka 
zcela stáhne z trhu. „Budeme 
vyhlazovat skokové volati-
lity, které by mohly nastat 
změnou kurzového režimu. 
Je pochopitelné, že k nějaké 
volatilitě dojde. Pokud bude 
nadměrná, nebudeme váhat 
se zásahem,“ uvedl guvernér. 
I po ukončení intervencí 
může tedy ČNB nadále 
na trhu zasahovat. „Tohoto 
práva se rozhodně nevzdává-
me,“ dodal.

ČNB se podle Rusnoka 
neobává příliš prudkého 
posílení měny. „Švýcarský 
scénář nehrozí,  to je úplně 
jiná situace. Česká ekonomi-
ka se změnila a posunula dál, 
i vnitřní ceny se změnily, byť 
velice pomalu. Jsou výrazné 

přebytky obchodní bilance, 
máme i velký přebytek pla-
tební bilance, takže přiroze-
ná poptávka ve vztahu koru-
na–euro hovoří ve prospěch 
obnovení určité konver-
genční trendové křivky, a tím 
pádem i určitého posilování 
nominálního kurzu koruny. 
Tedy pokud budeme mít 
přibližně stejnou inflaci. Toto 
je trend, ale určité výkyvy 
samozřejmě mohou nastat,“ 
uzavřel guvernér.

Rusnok: Konec intervencí 
může nastat i později

www.E15.cz | 3 |

Pravidla pro rozpočtovou 
odpovědnost proti nadměr-
nému zadlužování České re-
publiky asi budou v běžném 
zákoně. Sněmovna jej včera 
na rozdíl od finanč-
ní ústavy hlasy 
koalice schválila. 
Předloha sta-
noví, že pokud 
zadlužení 
veřejných 
rozpočtů 
překročí 
55 procent 
hrubého domá-
cího produktu, 
vláda a další úřady 
budou muset přijmout 
nápravná opatření. Plnění 
fiskálních pravidel bude 
podle normy hodnotit nová 
rozpočtová rada.

Zákon, který ještě musí 
posoudit Senát a podepsat 

prezident, stanoví, že při 
překročení hranice pro 
zadlužení bude muset vláda 
předložit návrhy státní-
ho rozpočtu a rozpočtů 

státních fondů tak, aby 
vedly k dlouhodobě 

udržitelnému 
stavu veřejných 

financí. Vyrov-
nané by měly 
být rozpočty 
zdravotních 
pojišťoven. 

Jako vyrovna-
né nebo pře-

bytkové by své 
rozpočty musely 

sestavovat obce a kraje.
Nová pravidla mají vstou-

pit v účinnost od 1. ledna 
příštího roku, pro samo-
správy mají začít platit o rok 
později. Pro výše uvedená 
omezení by existovaly i vý-

jimky. Nemusela by se uplat-
ňovat například při význam-
ném zhoršení ekonomického 
vývoje a při nouzovém nebo 
válečném stavu.

V případě, že by dluh 
veřejných financí přesáhl 
60 procent hrubého domácí-
ho produktu, vláda by podle 
normy navrhla postupy pro 
jeho snížení. Konkrétněji ale 
zákon stanoví povinnosti jen 
pro obce a kraje, pokud tuto 
hranici překročí jejich zadlu-
žení. V případě, že by dluh 
nesnížily, přišly by o svůj 
podíl na daňovém výnosu.

Předloha měla původ-
ně navazovat na finanční 
ústavu, kterou ale dolní 
komora neschválila. Po-
slanci ji proto upravili tak, 
aby mohla mít postavení 
samostatného zákona. /čtk/ 
 NÁZORY str. 14

Poslanci schválili pojistku 
proti zadlužování

Výsluhy se zřejmě opět 
nebudou zdaňovat 
Výsluhy bývalých vojáků 
z povolání a příslušníků 
bezpečnostních sborů zřej-
mě opět nebudou podléhat 
zdanění. Daňovou novelu 
schválila sněmovna. Pokud 
normu potvrdí také Senát 
a podepíše prezident, stát 
by od příštího roku nedanil 
ani příspěvek na bydlení, 
který dostávají aktivní vojá-
ci bez služebního bytu.

Majitelé firem budou  
v evidenci
Skuteční majitelé firem 
a svěřenských fondů zřejmě 
budou v nové evidenci. 
Předpokládá to novela zá-
kona proti praní špinavých 
peněz, kterou dnes schválil 
Senát beze změn. Norma 
dále mimo jiné stanoví, že 
se osamostatní Finanční 
analytický útvar (FAÚ), 
který je nyní pod minister-
stvem financí. /čtk/

Krátce

Někteří poslanci a senátoři 
se včera setkali v prostorách 
Senátu s tibetským duchov-
ním vůdcem dalajlamou. 
Na Facebooku to uvedl mís-
topředseda sněmovny Petr 
Gazdík (TOP 09 a Starosto-
vé). Podle místopředsedy 
TOP 09 Marka Ženíška bylo 
politiků asi 50 a schůzka 
byla dobrou odpovědí 
na úterní prohlášení vrchol-
ných ústavních činitelů. 

Prezident Miloš Zeman, 
předseda Senátu Milan 
Štěch (ČSSD), předseda sně-
movny Jan Hamáček (ČSSD) 
a předseda vlády Bohuslav 
Sobotka (ČSSD) v úterním 
prohlášení napsali, že by 
považovali za nešťastné, 
aby byla setkání politiků 
s kýmkoli vnímána jako vý-
raz změny oficiální politiky 
vzhledem k Číně. Vztahy 
Česka a Číny jsou podle nich 
velmi přínosné a užitečné 

a je v zájmu země je nadále 
intenzivně rozvíjet. S dalaj-
lamou se v úterý mimo jiné 
sešel ministr kultury Daniel 
Herman (KDU-ČSL).

Prohlášení následně kri-
tizovali například Herman, 
Gazdík či Ženíšek. „Je skvě-
lé, že kolegové ze Senátu 
uspořádali toto setkání. My-
slím, že je to skvělá odpověď 
na vyjádření předsedů 
obou komor. Tato osobnost 
má světu i České republice 
mnoho co říci a je škoda, že 
se s ním bojí setkat,“ uvedl 
k včerejší schůzce Ženíšek.

Za Hermana se postavil 
i vicepremiér a předseda 
hnutí ANO Andrej Babiš. 
„Vážím si Vás, pane mini-
stře. Nebát se a nekrást, 
říkal Masaryk,“ napsal 
včera na Twitteru v reakci 
na prohlášení nejvyšších 
ústavních činitelů. /čtk/ 
NÁZORY str. 14

Padesátka zákonodárců 
se sešla s dalajlamouFo
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Nová 
pravidla mají 

vstoupit v účinnost od

1. ledna
příštího roku. 

JEMNÁ SÍLA. Na to, že za dalajlamou nestojí žádná ekonomická 
či vojenská síla, dokázal pěkně rozvířit stojaté vody české politiky.
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n Magistrát, Praha 3 
a developer Central 
Group pracují na me-
morandu o výstavbě 
v severní části ná-
kladového nádraží 
Žižkov. Jeho podpis 
ale jistý není.

Daniel Novák

Už za dva roky plánuje 
stavitel bytů Central Group 
začít v severní části ná-
kladového nádraží Žižkov 
v Praze 3 výstavbu svého 
dosud největšího projektu. 
Vznikne v něm až 2600 bytů, 
stát bude devět miliard 
korun. Na rozdíl od projektu 
v jižní části nádraží, který 
plánuje developer Sekyra 
Group, nepotřebuje firma 
miliardáře Dušana Kunov-
ského měnit územní plán. 
Na část už má dokonce 
územní rozhodnutí.

„Ještě jsme nikdy nic 
většího nepostavili,“ řekl 
Dušan Kunovský. Deve-
loper v lokalitě vybuduje 

za své školku, plánuje řadu 
restaurací, obchodů a mini-
pivovar. 

Urbanistickou koncepci 
na pozemek o téměř dva-

nácti hektarech zhotovil 
architekt Jakub Cigler. Kon-
krétní tvář projektu vzejde 
v konečné fázi z architekto-
nické soutěže. 

Central Group koupil 
projekt před časem od de-
velopera Discovery Group. 
Ten chtěl v lokalitě původně 
stavět také velké obchodní 

Na Žižkově vznikne 
nová čtvrť za miliardy

ŽIŽKOV ZMĚNÍ TVÁŘ. Pozemky kolem budovy bývalého nákladového nádraží na Žižkově lákají deve-
lopery. Na vizualizaci jsou představy společnosti Central Group, jak naložit se severní částí prostoru.

Fo
to

 C
en

tr
al

 G
ro

up

Neúspěšný projekt výstavy 
a obchodu s minerály Mine-
ralia v pražské Havlíčkově 
ulici u Masarykova nádraží 
nahradí třípatrový obchod-
ní dům s věcmi a službami 
pro bydlení. Je součástí 
plánu realitního holdingu 
Finep na rozsáhlou expanzi 
do služeb. Otevřít se má 
v nejbližších dnech. 

Prostor je součástí zcela 
nového projektu Finepu 
nazvaného ProBydlení. Je 
součástí expanze skupiny 
do služeb, kterou předlo-
ni odstartovala akvizice 
realitní kanceláře Maxima. 
Ze služeb pro investory do 
bytů nebo pro lidi, kteří 
chtějí opravovat starší 

bydlení, plánuje inkasovat 
kolem dvou set milionů 
ročně.

„Přibývá lidí, kteří mají 
více bytů na investici. Když 
mají tři, čtyři, pět nájem-
ních bytů, tak už těžko 
stíhají se o ně pečlivě a řád-
ně starat. Včas pak třeba 
nerozpoznají neplatiče,“ 
řekl E15.cz generální ředitel 
Finepu Tomáš Pardubický.

Investorům do jednotli-
vých bytů bude ProBydlení 
například pomáhat najít 
vhodné jednotky ke koupi, 
shánět nájemníky, dělat 
účetnictví nebo připravovat 
podklady k daňovým při-
znáním. Vydělávat hodlá též 
na službách pro lidi, kteří si 

chtějí rekonstruovat nebo 
vybavit byt. Ve škále služeb 
bude mimo jiné vymalová-
ní, výměna žárovky nebo 
zástup na schůzi vlastníků. 

Po plném rozjezdu má 
ProBydlení přinášet Finepu 
kolem deseti procent tržeb 
ročně. Za poslední rok 
holding utržil přibližně dvě 
miliardy korun. Skupina pro-
jekt půl roku testovala v pi-
lotním režimu. V nejbližších 
dnech spustí ostrý provoz. 
Většinu služeb zajistí Finep 
vlastními silami, část ve spo-
lupráci s vnějšími partnery. 
Ti budou mít na starosti 
například právní, daňové, 
účetní nebo technické služ-
by. /dnv/  ROZHOVOR str. 12

Finep otevře obchodní dům 
se službami pro bydlení Křehká krása jde  

do dražby

Křehká síla skla je název 
druhého ročníku projektu 
připraveného aukčním 
domem Dorotheum, který 
ukázal to nejlepší z českého 
sklářského umění. Více než 
60 děl proslulých mistrů 
sklářů i mladých výtvarných 
nadějí jde dnes od 19 hodin 
v pražské Soho do dražby.

O víkendech nepojede 
část metra na trase C
Dva následující víkendy 
nepojede metro C mezi sta-
nicemi Muzeum a Kačerov, 
nahradí ho autobusy. První 
výluka začne v sobotu 
22. října a skončí v neděli 
23. října, druhá začne už 
v pátek 28. října.  

Začal mezinárodní 
vojenský veletrh
V Letňanech včera začal 
mezinárodní vojenský vele-
trh Future Forces 2016. Své 
výrobky na něm představí 
přes 200 firem z 25 zemí. 
K vidění tak budou třeba vý-
bava pro speciální jednotky 
či technologie, které učiní 
vojáka v poli neviditelným. 
Veletrh potrvá do pátku. /čtk/

Krátce

centrum a hotel. Od toho 
však Kunovského firma 
upustila. 

„Projekt proti původ-
ní verzi odlehčíme, bude 
v něm méně hmoty a ploch,“ 
dodal realitní magnát. 

Do záměru se přesto ne-
dávno pustila náměstkyně 
pražské primátorky Petra 
Kolínská (SZ/Trojkoalice). 
Vyčítá mu, že území Central 
Group by mělo být součástí 
urbanistické studie pojed-
návající nákladové nádraží 
Žižkov jako celek. Kritizo-
vala rovněž smlouvu mezi 
Central Group a Prahou 3.

Podle Kunovského se 
však již rozpory podařilo 
překonat. Tvrdí, že všechny 
strany jsou kousek od pod-
pisu memoranda o budouc-
nosti lokality.

„Memorandum není 
dosud podepsáno mimo 
jiné kvůli smlouvě, kterou 
uzavřel Central Group 
s Prahou 3. Tato smlouva 
de facto vylučuje účinnou 
koordinaci stavebních zá-
měrů v areálu nákladového 
nádraží Žižkov,“ reagovala 
náměstkyně Kolínská.

Kunovského projekt 
počítá s tím, že jeho projekt 
bude zahrnovat prostupy 
a napojení na sousední po-
zemek Luďka Sekyry. „Bylo 
by však špatně spojovat náš 
projekt s komplikovaným 
územím Sekyra Group, 
na které se vážou majet-
koprávní spory a politické 
tlaky,“ dodal Kunovský.



Bankovní trh se od počátku 
příštího roku rozšíří o další 
instituci zaměřenou na re-
tailové i firemní zákazníky.
Největší tuzemská 
kampelička Creditas 
totiž získala 
od České ná-
rodní banky 
bankovní 
licenci.  

Záložna 
patří do inves-
tiční skupiny 
Unicapital 
miliardáře Pavla 
Hubáčka, která 
nedávno koupila podíl 
v polostátní ČD-Telematice, 
napsal server Lidovky.cz. 
Řízení trvalo přibližně rok.

Olomoucký investor 
Hubáček převzal většinový 
podíl v záložně Creditas loni 
odkoupením podílů za řá-
dově stovky milionů korun. 
Investici financoval z vlast-
ních prostředků, které získal 
především díky prodeji ne-
bankovní úvěrové společnos-

ti Smart Capital v roce 2010. 
Hubáček vlastní investiční 
skupinu Unicapital, která 
působí prostřednictvím 

čtyř dceřiných společ-
ností v energetice, 

zemědělství, 
developmentu 

a na finan- 
čních a ka-
pitálových 
trzích.

Přerod 
Creditasu 

v banku není 
podle analytika 

společnosti Chytrý 
Honza Františka Bost-

la překvapením. Očekává, 
že všechna velká spořitelní 
družstva uvažují stejným 
směrem a některá jsou již ve-
lice blízko bankovním licen-
cím. „Konkurence na trhu 
retailových bank je však 
obrovská a je velice pravdě-
podobné, že se pak trh bude 
postupně konsolidovat, nové 
banky spojovat či zanikat,“ 
upozornil. /čtk/  Více E15.cz

Většinu  
v záložně Creditas  

získal loni Hubáček  
odkupem podílů řádově za

stovky
milionů korun.
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n Čtyři roky stará me-
tanolová aféra změni-
la chování spotřebi-
telů. Mnozí teď dávají 
přednost zahraničním 
značkám alkoholu. Ví-
tězí mezi nimi whisky.

Dušan Kütner

Lidé loni utratili za whisky 
dvě miliardy korun, za něž 
nakoupili téměř šest milionů 
lahví o objemu 0,7 litru. Od-
hadla firma Granette & Staro-
režná Distilleries. V tržbách 
to znamenalo podíl jedenáct 
procent, v objemu pak šest 
procent. Podle distributora 
Rémy Cointreau byl zájem 
o whisky ještě vyšší a loni se 

Češi propadli whisky.  
Její spotřeba stále stoupá

právě v prodeji

bohuslav sobotka

loví nové voliče

260575/12 inzerce

jí prodalo sedm milionů lah-
ví. Spotřeba whisky v Česku 
stoupla po metanolové aféře 
v roce 2012 během čtyř let 
o téměř osm procent. Podle 
statistik International Wine 
and Spirits Research to mezi 
dovozovými lihovinami zna-
mená zdaleka největší nárůst. 

Obliba whisky překvapuje 
o to více, že celý trh s lihovi-
nami v Česku stagnuje a ani 
loni se nedostal na úroveň 
před krizí a metanolovou 
aférou, která stála život pěti 
desítek lidí. „Pro letošní rok 
očekáváme dvouciferný růst, 
a to především u klíčových 

Spotřeba lihovin v Česku (v litrech na osobu a rok)

Pramen Unie výrobců a dovozců lihovin

2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015

spotřeba lihovin (40%) spotřeba čistého lihu
8,2

3,3

7

2,8

6,9

2,8

6,7

2,7

6,7

2,7

6,5

2,6

6,5

2,6

značek Tullamore Dew, 
Glenfiddich a Grants,“ uvedl 
brand manager firmy Rémy 
Cointreau Pavel Hojgr. „Podle 
průzkumů je zájem spotřebi-
telů o importovaný alkohol 
dán zejména příklonem 
ke kvalitě, stále se zvyšující 
popularitou kategorie whisky 
obecně a pak také dlouhodo-
bými investicemi do marke-
tingové a mediální podpory,“ 
dodal.

Své aktivity na poli 
whiskey – tak svůj oblíbený 
nápoj označují Američané 
a Irové – se rozhodla rozšířit 
i likérka Granette & Starorež-
ná Distilleries, která převzala 
pro Česko distribuci jedné ze 
známých a prodávaných zna-
ček irské whiskey Bushmills. 
„Přestože Bushmills patří 

mezi nejprodávanější irské 
whiskey na světě, u nás ji 
znají zatím jen skuteční 
znalci. Poptávka po ní stoupá 
celosvětově,“ uvedl exportní 
ředitel firmy Jan Doležel.              
Stoupající zájem o skotskou, 
irskou či americkou whisky 
potvrzují i obchodní řetězce. 
„Po metanolové aféře začali 
spotřebitelé více věřit jednak 
importovaným produktům, 
jako například právě whisky, 
jednak tradičním značkám,“ 
říká manažer pro střední 
Evropu obchodního řetězce 
Tesco v kategorii pivo a lihovi-
ny Jaromír Koudelík.

Trend je podle něj způso-
ben i rostoucí ekonomikou 
a zlepšující se spotřebitelskou 
náladou Čechů. Roli ale hraje 
i přístup samotných výrobců 
a snahy o inovace výrobků. 

Úspěch whisky přitom kon-
trastuje s faktem, že některé 
typy zahraničních lihovin 
na českém trhu zaznamenaly 
i mírný pokles. Například pro-
deje ginu a tequilly od roku 
2012 klesly postupně o téměř 
čtyři procenta, vodky pak 
o 2,6 procenta.

Hubáčkova záložna 
Creditas dostala 
bankovní licenci

http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/hubackova-kampelicka-creditas-dostala-od-cnb-bankovni-licenci-zameri-se-na-maloobchod-a-firmy-1324174


n Tahounem nebýva-
lých výkonů nákladní 
dopravy je vnitrostát-
ní přeprava. Lví podíl 
na ní má rozkvět auto-
mobilového průmyslu.

Jan Šindelář

Tolik tun zboží jako letos 
se po českých silnicích 
ještě nevalilo. Automobiloví 
dopravci zažívají nebývalou 
konjunkturu, kterou táhnou 
především zakázky pro 
automobilový průmysl. 

„Rosteme ve všech seg-
mentech, ve vnitrostátní 
i mezinárodní přepravě 
a také v logistice. V poslední 
době jsme otevřeli tři nová 
logistická centra,“ uvedl 
generální ředitel C.S. Cargo 
Aleš Willert. Jeden z lídrů 
trhu má čtyřicet procent 
tržeb právě od automo-
bilového průmyslu, který 

včera oznámil nový rekord 
ve výrobě v Česku. Výrazný 
podíl si drží i potravinářství 
a další rychloobrátkové 
zboží. 

Podle čerstvých dat mi-
nisterstva dopravy převezli 
čeští silniční dopravci za po-
loletí přes 200 milionů tun 
zboží, což je meziroč-
ně o pět procent 
více a nový 
rekord. Tahou-
nem je hlavně 
vnitrostátní 
doprava, 
dovoz a vývoz 
stagnuje nebo 
mírně klesá. 

„Jsou týdny, 
kdy jen díky 
mimořádnému úsilí 
a nestandardním postu-
pům uspokojujeme potřeby 
zákazníků,“ doplnil spo-
lumajitel společnosti O.K. 
Trans Praha a šéf sdružení 
dopravců Česmad Bohemia 
Vladimír Starosta. Radost 
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Kamiony se nezastaví. 
V pololetí přepravily 
nejvíce zboží v historii

Silniční dopravci  
převezli za pololetí přes

200
milionů tun zboží. 

Ustanovili tím nový  
rekord.

Pramen ministerstvo dopravy

silnice železnice
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Přeprava nákladu v prvním pololetí (v milionech tun)
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podnikatelům v oboru ale 
kalí hned několik nepříjem-
ností. Nebývalá poptávka se 
neprojevuje v růstu cen tak, 
jak by si dopravci předsta-
vovali. 

„Kde nejsou dlouhodobé 
smlouvy, tam samozřejmě 
dochází ke skokovému růstu 

ceny, u dlouhodobých 
kontraktů to ale 

bude mít zpož-
dění,“ uvedl 

Starosta. Po-
dle Českého 
statistického 
úřadu ceny 
v odvětví, 

které ročně 
hlásí výnosy 

přes 650 miliard, 
letos stagnují. 

Ještě více ale kazí do-
pravcům náladu všeobecný 
nedostatek řidičů. „V posled-
ní době se také potýkáme 
s restriktivním postojem Ev-
ropské unie vůči dopravcům 
a s neoprávněnými zásahy 
do pravidel odměňování 
v jednotlivých členských 
státech,“ zmínil Willert 
vymáhání minimální mzdy 
v některých západoevrop-
ských zemích. 

Z růstu ekonomiky těží 
rovněž přeprava nákladů 
po železnici. V objemu 
nákladu poskočila v pololetí 
téměř o pětinu, čímž mírně 
zvýšila svůj podíl na celko-
vých přepravách. 

DRUHÝ NEJVĚTŠÍ CUKROVAR v tuzemsku, který v Českém 
Meziříčí provozuje firma Tereos, letos díky vyšším výnosům 
zpracuje o sedm procent více řepy, a to 800 tisíc tun. Loni cuk-
rovary v kampani, jež končila v lednu, snížily meziročně výrobu 
cukru o čtvrtinu na 451 877 tun. Příčinou bylo hlavně sucho. 

VYŠŠÍ VÝNOSY

Fo
to

 č
tk

České dráhy završily jednu 
z největších modernizací 
vozového parku ve své his-
torii. Od šumperské firmy 
Pars nova převzaly posled-
ní z dvaašedesáti výrazně 
omlazených vagonů, které 
už rok na vybraných tratích 
postupně nahrazují staré 
vozy s oddíly a koženkový-
mi sedačkami. 

„Šlo o náročný moderni-
zační projekt, když z původ-
ních vozů byla zachována 
pouze skříň,“ vysvětlil ma-
nažer projektu z Parsu Jan 
Bukovský. Vagony vyrobené 
počátkem devadesátých 
let ve Vagonce Studénka 

se proměnily k nepoznání. 
Dostaly například nové 
čalouněné sedačky, vaku-
ové toalety, klimatizaci, 
elektrické zásuvky nebo 
bezpečnostní dveře. 

„Vozy budou v prvním 
pololetí příštího roku 
doplněny o Wi-Fi připoje-
ní,“ zdůraznil  mluvčí drah 
Petr Šťáhlavský. Nejvyšší 
rychlost vagonů se zvýšila 
na 160 kilometrů v hodině. 
Vozy se v prosinci nově 
objeví například na lince 
z Prahy do Luhačovic. Celá 
modernizační akce vyšla 
České dráhy na více než 
jednu miliardu korun. /sin/

Miliardová přestavba 
vagonů skončila

Produkce osobních automo-
bilů v Česku za devět měsíců 
letošního roku vzrostla  
o 7,3 procenta na rekordních 
996 376 vozů. Za celý rok tak 
zjevně překročí 1,3 milionu 
vozů, a překoná tak loň-
ský rekord, který byl těsně 
pod touto hranicí, uvedlo 
Sdružení automobilového 
průmyslu. 

Kolínská automobilka 
Toyota Peugeot Citroën 
Automobile i nošovická au-

tomobilka Hyundai plánují 
letos zhruba dvouprocentní 
růst výroby.

„Ještě nikdy jsme nedo-
sáhli milionu vyrobených 
vozidel tak brzy jako letos. 
Na rekordní výrobě se podílí 
jak rostoucí domácí poptáv-
ka, tak především sílící 
zájem o nákup aut na trzích 
v západní Evropě,“ zdůraznil 
prezident SAP Martin Jahn.

Výroba osobních aut za tři 
čtvrtletí stoupla u všech do-

mácích producentů. Škoda 
Auto vzrostla o 9,9 procenta, 
kolínská automobilka TPCA 
vykázala zrychlení o 5,8 pro-
centa a meziroční přírůstek 
o 2,8 procenta zazname-
nal nošovický producent 
automobilů Hyundai. Za celý 
rok plánuje vyrobit 350 tisíc 
vozů, tedy o osm tisíc více 
než loni. Výrazně přitom 
roste poptávka po sportovně 
užitkových vozech. /čtk/
 Více E15.cz

Výroba aut překoná rekord

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/v-cesku-se-letos-vyrobi-1-3-milionu-vozu-odhaduje-viceprezident-svazu-dovozcu-1324178


www.E15.cz | 7 |

n Se 120 miliardami 
korun byl v pololetí 
český trh fúzí a akvizic 
nejrušnější v regionu.

Jaroslav Bukovský
 

Hrozba zavedení záporných 
sazeb stejně jako sázky 
na tvrdší korunu ženou 
domácí i zahraniční kapitál 
do masivních nákupů čes-
kých firem. Podle statistik 
poradenské společnosti EY 
tak Česko zažilo rekordní 
pokrizový půlrok v objemu 
fúzí a akvizic. Investoři 
ve 194 transakcích utratili 
přes 120 miliard korun, tedy 
o tři čtvrtiny více než loni. 
Česko se tak v prvním polo-
letí stalo akviziční jedničkou 
v regionu střední a východní 
Evropy. 

„Primární snahou investo-
rů je spíše ochrana kapitálu 
než maximalizace zisku. 
Každý, kdo očekává záporné 
úrokové sazby, se intenziv-
ně rozhlíží po jakýchkoli 
aktivech, která by 
hodnotu jeho ma-
jetku ochránila. 
K ukončení in-
tervencí ČNB 
na devizovém 
trhu může 
dojít rychle 
a nečekaně, 
a čeští i zahra-
niční investoři 
tak velmi stojí 
o umístění svých 
prostředků do korunových 
aktiv, tedy i českých firem,“ 
uvedl šéf české EY Petr 
Kříž s tím, že český trh fúzí 
a akvizic má opačný vývoj 
než ve zbytku Evropy i světa, 

kde objem nákupů naopak 
slábl.

O zhruba tři čtvrtiny tu-
zemských akvizic se postaral 
český kapitál. Nejaktivnější 
byla skupina Czechoslovak 

Group miliardáře 
Jaroslava Strnada, 

která uskutečni-
la pět transak-
cí. Získala na-
příklad firmy 
Avia a Prim. 
Druhým byla 

čínská CEFC 
se čtyřmi 

transakcemi, 
jež pokračovala 

v loňských nákupech. 
Největší domácí transakcí 
se známou hodnotou byla 
koupě cestovní dovolenkové 
agentury Invia společností 
Rockaway Capital za zhruba 
85 milionů dolarů. 

Investoři skupují firmy 
nejagresivněji od krize 

Investoři  
za pololetí utratili  

ve 194 transakcích přes

120
miliard korun, o tři  

čtvrtiny více  
než loni. 

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

Váš autorizovaný partner:

AUTO JAROV
 Osiková 2, 130 00 Praha 3 
 251 002 306
 www.autojarov.cz

*Akce „bonus 20 000 Kč a zimní kola“ se vztahuje na vybrané vozy a současně 
je platná při využití příslušného financování od spol. AUTO JAROV

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

VW Golf
1,2 TSI Comfortline

Cena již od

389 000 Kč 
vč. DPH

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

Cena již od

269 900 Kč 
vč. DPH

ŠKODA Rapid
Rapid Spaceback
1,2 TSI Ambition

Váš autorizovaný partner:

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

269 900 Kč 
Cena již od

299 900 Kč 
vč. DPH

SEAT Leon
Leon ST

1,2 TSI Reference

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

Váš autorizovaný partner:Váš autorizovaný partner:

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

299 900 Kč 

Zimní kola 

jako dárek!

+

Fotografie jsou ilustrativní.

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

251625/175 inzerce

Hypotéky jsou  
opět levnější
Průměrná úroková sazba 
hypoték v Česku v září kles-
la na nové minimum  
1,82 procenta. V srpnu čini-
la 1,84 procenta. Vyplývá to 
z údajů Fincentra Hypo-
indexu. Jeho index sleduje 
od roku 2003 průměrnou 
úrokovou sazbu hypoték 
v Česku bez ohledu na dobu 
fixace. 

Kladenská huť   
Poldi spustí ocelány
V pondělí se v kladenské 
huti Poldi naostro rozjedou 
ocelárny a následně další 
provozy. Několik týdnů už 
v podniku pracují dvě ko-
várny. Po přerušení výroby 
nabíhá ostrý provoz a počet 
pracovníků postupně roste 
ke dvěma stovkám. Huť 
zhruba půl roku stála kvůli 
dluhům společnosti, odešla 
i většina ze čtyř stovek 
zaměstnanců.  Více E15.cz

Čínská BWI otevřela 
závod v Chebu
V chebské průmyslové zóně 
zahájil provoz nový závod 
čínské společnosti BWI. 
Výrobce tlumičů do auto-
mobilů tam spustí výrobu 
zřejmě na začátku příštího 
roku. Do roku 2020 chce 
zaměstnat až 350 lidí. Spo-
lečnost řízená americkým 
managementem, která má 
čínské vlastníky, vznikla 
v roce 2009. /čtk/

Oprava

Ve včerejším vydání deníku 
E15 na str. 2 v rubrice 
Protagonisté dne jsme 
nedopatřením uvedli, že 
předsedou představenstva 
ČSA je Václav Řehoř. Ten 
ale ve skutečnosti vede 
představenstvo Českého Ae-
roholdingu. Šéfem předsta-
venstva Českých aerolinií je 
Jozef Sinčák. Oběma pánům 
i čtenářům se za chybu 
omlouváme. /red/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/kladenska-poldovka-znovu-oziva-v-huti-se-naostro-rozjedou-ocelarny-1324202
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n První emise dluho-
pisů Saúdské Arábie 
by měla vydělávat 
více než cenné papíry 
Spojených států.

Arsen Lazarevič

Klesající cena ropy poslala 
státní rozpočet Saúdské Ará-
bie do hlubokého schodku. 
Podle MMF země v tomto 
roce vytvoří deficit, který 
přesáhne 13 procent HDP 
s tím, že ekonomika téměř 
neporoste. Vláda nutně 
potřebuje peníze, část z nich 
si proto zajistí prostřednic-
tvím své první mezinárodní 
emise dluhopisů, při které by 
měla získat až 17,5 miliardy 
dolarů.

„Není žádným překva-
pením, že vidíme vysoký 
zájem ze strany domácích 
a zahraničních investorů 
ohledně saúdskoarabského 
debutu s vydáním státních 
dluhopisů,“ tvrdí Mohieddi-
ne Kronfol, investiční ředitel 
fondu Global Sukuk and 
MENA Fixed Income.

Dluhopisy jsou vydávány 
s pětiletou, desetiletou a tři-
cetiletou splatností a budou 
se svým výnosem přibližně 

Saúdové vydají první bondy, 
získají až 17,5 miliardy dolarů

Banka Morgan Stanley zvýšila zisk

Americká investiční banka Morgan Stanley hospodařila 
ve třetím čtvrtletí se ziskem 1,6 miliardy dolarů 
(39,4 miliardy korun), meziročně o 56,9 procenta vyšším. 
Hospodaření podpořil hlavně nárůst příjmů z obchodová-
ní.   Více E15.cz

Argentina a Chile postaví tunel pod Andami

Argentina a Chile obnoví projekt výstavby tunelu pohořím 
And. Tunel Agua Negra by s délkou asi 14 kilometrů měl 
zkrátit cestu mezi oběma zeměmi. Se zahájením výstavby 
se počítá v roce 2018, dokončení se předpokládá za deset 
let. Náklady mají činit 36,9 miliardy korun.  Více E15.cz

Starbucks plánuje expanzi v Číně

Řetězec kaváren Starbucks chce do roku 2021 zdvojnáso-
bit počet provozoven v Číně. První kavárnu tam otevřel 
před 17 lety, během pěti následujících let by jich tam chtěl 
mít až pět tisíc.

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,900

Čína 1 3,654

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,599

Japonsko 100 23,809

Kanada 1 18,814

Maďarsko 100 8,798

Norsko 1 3,016

Polsko 1 6,259

Rusko 100 39,375

Švédsko 1 2,786

Švýcarsko 1 24,893

Turecko 1 8,012

USA 1 24,611

Velká Británie 1 30,244

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 19. 10. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 55,00   -1,35 % 

ČEZ 470,90   0,71 % 

Erste Bank 754,20   0,37 % 

Fortuna 90,50   -1,42 % 

Kofola 400,00   1,01 % 

KB 899,50   0,53 % 

Moneta 88,50   3,09 % 

O2 CR 244,00   3,35 % 

Pegas 763,00   -1,80 % 

Philip Mor. ČR 12549,00   0,02 % 

TMR 709,00 0,00 %

Unipetrol 184,50   0,82 % 

VIG 490,10   -0,39 % 

Celkový objem (v tisících korun) 1 112 430

Akcie na pražské burze 19. 10. 2016 

NEJISTOTY kolem první emi-
se dluhopisů Saúdské Arábie 
vyvolává kromě cen ropy 
také historická zkušenost 
s postupným znárodněním 
ropné společnosti Saudi 
Aramco.Fo

to
  P

ro
fim

ed
ia

o 160 až 235 bazických bodů 
nad americkými dluhopisy. 

V současných podmínkách 
nízkých úrokových sazeb 
se může jednat o poměrně 
atraktivní výnos, který je ale 
doprovázen rizikem. Velkou 
neznámou pro investory je 
totiž nejen vývoj cen ropy, 
ale také tajnůstkaření Saúdů 
ohledně toho, jak chtějí 
zlepšit rozpočtovou situaci 

své země a snižovat deficit. 
Historická zkušenost, kdy 
došlo k postupnému zná-
rodnění ropné společnosti 
Saudi Aramco, by měla také 
investory varovat. Pokud 
budou ale Saúdové brát své 
závazky vážně, pak se inves-
toři mohou opřít o poměrně 
velké ropné zásoby země, 
které se podle deníku The 
Wall Street Journal (WSJ) 

odhadují na 266,5 miliardy 
barelů. Těžba by tak sou-
časným tempem mohla po-
kračovat dalších sedmdesát 
let. A to za velmi výhodných 
podmínek, podle údajů WSJ 
Saúdové těží ropu nejlevněji 
na světě, naplnění jednoho 
barelu je vychází na pouhé 
tři dolary. Se započtením 
dalších nákladů na investice, 
zaplacení daní a dopravu 

vyjde barel na méně než 
devět dolarů.Masivní emise 
dluhopisů je součástí vládní-
ho plánu, jak postupně snížit 
značnou závislost ekonomi-
ky na ropě. Podle ratingové 
agentury Standard & Poor’s 
si budou muset země Per-
ského zálivu mezi roky 2015 
a 2019 jen na financování 
svých rozpočtů vypůjčit  
560 miliard dolarů.

Vývoj cen ropy (v USD)

 Pramen Investing.com 

4. 1. 2016 19. 10. 2016
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http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/argentina-a-chile-postavi-tunel-pod-andami-jeden-z-nejdelsich-na-svete-1324164
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Ekonomika
Číny vykázala druhý 

nejslabší 
růst od roku

2009.

254365/108� inzerce

  
www.ppas.cz                       840 555 333

cestování – sport – kultura – 
wellness – volný čas

VŽDY NĚCO NAVÍC
více výhod
VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO NAVÍCNAVÍCNAVÍC
více výhodvíce výhodvíce výhodvíce výhodvíce výhod

Zdarma Zákaznická
karta nabitá slevami

MARKETINGOVÁ KAMPAŇ lákající na Model 3 z dílny americké automobilky Tesla doznala 
nepatrné změny: z věty „Dodávat začneme koncem roku 2017“ se přes noc stala „Produkce 
začne koncem roku 2017, dodání pro nové rezervace odhadujeme na polovinu roku 2018“. Nová 
formulace naznačuje možné zpoždění vyskladnění Modelu 3, Tesla však tvrdí, že to tak není. 
„Dnešní update webu nereflektuje změny v našich plánech,“ prohlásila mluvčí Tesly. Více E15.cz

SPLNÍ TESLA PLÁN?

Fo
to

 T
es
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s

Auta jedou, 
průmysl padá 
Sdružení automobilového prů-
myslu včera vydalo statistiky 
české produkce aut za prvních 
devět měsíců letošního roku. 
Ve srovnání s loňskými prvními 
třemi kvartály bylo vyrobeno 
o 7,2 procenta vozidel více. 
Celkové číslo přesáhlo milion 
a zastavilo se na 1 002 603 
vozech.

Na celkovém výsledku se 
jednoznačně podepisuje výroba 
osobních automobilů. Jejich 
celkový letošní vyrobený počet 
v září dosáhl 997 376 vozů. 
Milionová úroveň tak padla 
hned v prvních říjnových dnech 
a dnes je již letos vyrobených 
osobních aut více než milion. 
Tahounem zůstává Škoda Auto, 
růst produkce ale zaznamenává 

i kolínská TPCA a nošovická 
Hyundai. Poptávka po českých 
autech je patrná především 
u našich západních sousedů, 
pomáhají ale i solidní prodeje 
v Česku. 

Obojí je důsledkem 
spotřebitelského optimismu 
vycházejícího ze zlepšující se 
situace na trzích práce – zvyšuje 
se zaměstnanost, rostou mzdy.
Vzhledem k významu 
automobilového sektoru v české 
ekonomice bude letos tento 
sektor hlavním tahounem 
ekonomiky. A to nejenom 
z pohledu tvorby hrubé přidané 
hodnoty. 

Sektor je zároveň významným 
investorem a zaměstnavate-
lem. Úspěch tohoto odvětví ale 
zároveň zastiňuje to, že jsou 
i odvětví, kde letošní výkonnost 
nijak excelentní není. Jedná se 
především o ta, která doplácejí 
na letošní výpadky velkých infra-
strukturních investic financova-
ných z veřejných peněz, a tím je 
hlavně stavebnictví.  
Autor je hlavním ekonomem Komerční 
banky

Z parketu

Jan Vejmělek

Největší australská sázková 
společnost Tabcorp Hol-
dings hodlá převzít za zhru-
ba 6,4 miliardy australských 
dolarů (120,7 miliardy 
korun) svého rivala Tatts 
Group. 

Dvě největší sázkové firmy 
v zemi ve společném sdělení 
potvrdily, že chtějí lépe 
konkurovat zahraničním in-
ternetovým firmám. Oběma 
společnostem loni klesl zisk. 

Austrálie totiž uvolnila pra-
vidla pro poskytování licen-
cí na provozování hazard-
ních her, což otevřelo dveře 
na trh mnoha zahraničním 
bookmakerům. Spojením 
vznikne podnik s hodnotou 
11,3 miliardy australských 
dolarů, a pokud získá 
všechna schválení, měl by 
být proces sloučení do-
končen v polovině příštího 
roku. Nová společnost bude 

provozovat i státní loterii 
a herní automaty. Sázení je 
v Austrálii národní vášní, 
země je jedním z nejlukra-
tivnějších trhů pro hazardní 
hry na světě. 

Podle britské poradenské 
společnosti H2 Gambling 
Capital má Austrálie největší 
ztrátu z hazardu na osobu, 
jen loni totiž každý Aus-
tralan v průměru prohrál 
27 800 korun. /čtk/

V Austrálii se rodí sázkový obr

Výkon čínské ekonomiky 
ve třetím čtvrtletí zopakoval 
výsledek z předešlých kvar-
tálů a zastavil své meziroční 
tempo růstu na úrovni  
6,7 procenta. Jde o druhou 
nejnižší úroveň od počátku 
roku 2009. Tempo růstu dru-
hé největší světové ekono-
miky v letním čtvrtletí se 
shodovalo s odhady 
analytiků. V me-
zičtvrtletním 
srovnání 
hrubý domá-
cí produkt 
Číny stoupl 
o 1,8 procen-
ta po tempu 
1,9 procenta 
v předešlém 
kvartále.

Ekonomická data 
z Číny jsou letos nejslabší 
od počátku roku 2009, kdy 
ekonomika kvůli globální 
finanční krizi zpomalila na  
6,2 procenta. Čínská aka-
demie sociálních věd, která 
patří mezi přední poradce 
vlády, minulý měsíc před-
pověděla, že ekonomika 
ve čtvrtém čtvrtletí vzroste 

o 6,6 procenta a za celý rok 
se zvýší o 6,7 procenta. 

Růst v Číně zpomaluje 
zejména proto, že vláda se 
snaží omezit její závislost 
na zpracovatelském průmy-
slu, vývozu a neefektivních 
výdajích na infrastrukturu 
a usiluje o posílení sektoru 
služeb a soukromé spotřeby. 

V poslední době je 
však ekonomika 

stále závislejší 
na vládních vý-

dajích a prudce 
rostoucím 
dluhu, protože 
soukromé in-
vestice výrazně 

zpomalují.
Celkové investice 

do fixního kapitálu 
za devět měsíců roku 

meziročně vzrostly 
o 8,2 procenta a jejich tempo 
nepatrně zrychlilo díky 
posílení vládních výdajů 
na infrastrukturu. 
Soukromé investice z toho 
stouply o 2,5 procenta 
a oživily z rekordně nízkého 
tempa 2,1 procenta v prvních 
osmi měsících roku. /čtk/

Čínská ekonomika  
zůstává v útlumu

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/splni-tesla-plan-pedantska-firma-pozmenila-udaje-o-dodavkach-modelu-3-1324210
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n Německá vládní 
frakce CDU/CSU pro-
žívá nejhlubší krizi 
za poslední léta.

Bavorská Křesťansko-so-
ciální unie (CSU) s největší 
pravděpodobností nepozve 
na svůj listopadový sjezd 
spolkovou kancléřku a šéfku 
sesterské Křesťansko-demo-
kratické unie (CDU) Angelu 
Merkelovou. Podle deníku 
Süddeutsche Zeitung by 
tak Merkelová na sjezd CSU 
nedostala pozvánku poprvé 
od roku 2005, kdy se stala 
kancléřkou.

To, zda Merkelovou 
pozvat, nebo ne, by strana 
bavorského ministerského 
předsedy Horsta Seehofera 
nemusela vůbec řešit, pokud 
by mezi CSU a CDU neexisto-
valy vážné rozpory v názoru 
na uprchlickou politiku. 
V době, kdy k sobě obě vládní 
strany obtížně hledají cestu 

zpět, mají podle Süddeutsche 
Zeitung obavu, že by účast 
Merkelové na blížícím se 
sjezdu CSU procesu smíření 
nepomohla. „Svět se nezmě-
ní, pokud se stranický sjezd 
jednou uskuteční bez předse-
dy druhé strany,“ nechala se 
v úterý slyšet šéfka poslanců 
CSU Gerda Hasselfeldtová.

Rozpory mezi oběma 
stranami se nejvýrazněji 
projevují v požadavku CSU 
na stanovení maximální 
roční hranice pro přijímání 
běženců ve výši 200 tisíc. To 
CDU zásadně odmítá.

Problémů s běženeckou 
politikou, formovanou 
ve spolkové vládě „příbuzný-
mi“ křesťanskými demokra-
ty, však mají Bavoři v posled-
ních měsících více. Bavorsko 
muselo absorbovat největší 
část vlny uprchlíků ze Sýrie, 
z Iráku či Afghánistánu. Jeho 
politici tak věří, že jsou nej-
víc kvalifikováni pro korekce 
spolkových norem. Požadují 
přijímání běženců zejména 

z křesťanského kulturní-
ho okruhu a zákaz nošení 
burek. Chtějí také zrušit 
dvojí občanství, o němž se 
diskutuje především ve vzta-
hu k Turkům. Na hranicích 
požadují tranzitní zóny, 
v nichž by se rozhodovalo, 
zda uprchlíci mohou zůstat, 
nebo ne. Pro imigranty, kteří 
nemají nárok na azyl, žádají 
rychlejší odsun do země 
původu.

Seehofer to shrnul v jediné 
větě odkazující na už legen-
dární kancléřčino heslo. „Při 
nejlepší vůli se nemůžeme 
ztotožnit s frází: Dokážeme 
to!“ opakoval v poslední 
době několikrát. „Všechny 
naše předpovědi se ukázaly 
správně. Problém je příliš 
velký a pokusy najít řešení 
nebyly dosud uspokojivé. 
Omezení migrace je podmín-
kou bezpečnosti pro zemi,“ 
tvrdí. Ale jedním dechem 
dodává, že roztržku s Ange-
lou Merkelovou rozhodně 
nechce. /čtk, hý/

CSU zvažuje pozvání 
Merkelové na svůj sjezd

ZLÉ ČASY. Prakticky 
po celou dobu své 
existence dominuje CSU, 
dnes vedená  Horstem 
Seehoferem (na snímku 
s kancléřkou Merkelo-
vou), bavorské zemské 
politické scéně. Od roku 
1962 Bavorsku vládne 
nepřetržitě a s absolutní 
většinou křesel v par-
lamentu, ve volbách 
v roce 2003 dokonce 
dosáhla dvoutřetinové 
většiny mandátů, čehož 
nedosáhla žádná jiná 
strana v žádné jiné spol-
kové zemi. Na celostátní 
úrovni spolupracovala 
téměř od svého vzniku 
v roce 1945 s CDU v se-
sterské frakci a většinou 
v ní nevyvíjela větší 
aktivitu. Všechno se 
změnilo, když bavorská 
města začala zaplavovat 
imigrační vlna. Histo-
rické spojenectví obou 
stran prochází kritickým 
obdobím.Fo
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n Evropská komise 
oprášila tři roky sta-
rý návrh na zpřísnění 
ochrany proti dum-
pingu. Jeho přijetí 
dříve blokovala sku-
pina zemí, v níž bylo 
i Česko. Těm se návrh 
pořád nezamlouvá.

Jan Stuchlík

Tak už se dohodněte a na-
podruhé přísnější pravi-
dla pro trestání dovozu 
do Evropy za dumpingové 
ceny schvalte, vyzvala 
Evropská komise členské 
státy. Po rychlejším trestání 
nekale levných dovozů 
volají nejen oceláři a další 
zástupci průmyslu, ale také 
státy v čele s Francií, Itálií 
nebo Německem. Jenže 
dílčí reformu evropských 
pravidel, která by přinesla 
zrychlení antidumpin-
gového řízení a zvýšení 
sankčních cel, v roce 2013 
zablokovala skupina zemí 
v čele s Velkou Británií 
a severskými státy. Byla v ní 
i Česká republika.

„V ochraně před dumpin-
gem jsme se dostali na hra-
nici toho, co jsme schopni 
se stávajícími pravidly 
dělat. Je nyní na členských 
státech, aby rozhodly a vy-
bavily komisi adekvátními 

nástroji,“ prohlásil před-
seda komise Jean-Claude 
Juncker. Oprášil přitom tři 
roky starý návrh. Na stole 
je třeba zkrácení antidum-
pingové procedury o dva 
měsíce. 

V menší míře než dnes by 
se mělo aplikovat pravidlo 
nižšího cla. Podle něj se 
nekalý dovoz trestá nikoli 
do výše zjištěného dum-
pingu, ale jen do výše újmy 
způsobené evropskému 
průmyslu. Rozdíl v sazbě 
cla bývá několikanásobný. 
Jenže Británie a Seveřané 
zpřísnění pořád odmítají. 

Česko sice modernizaci 
antidumpingových nástrojů 
podporuje, ale nechce ome-
zovat používání pravidla 
nižšího cla. „Toto pravidlo 
nevede k uložení nižších 
cel, než je újma způsobená 
unijnímu průmyslu. Ojedi-
nělé případy příliš nízkých 
předběžných antidumpin-
gových cel byly důsledkem 
nevhodného výpočtu této 
újmy. Proto by měla být 
cílem reformy změna me-
tody pro její výpočet,“ říká 
mluvčí ministerstva průmy-
slu a obchodu František 
Kotrba. Výsledkem nevhod-
né metodiky je například 
situace, kdy Spojené státy 
uvalí sankční clo na čínské 
ocelové výrobky ve výši 
133 procent, zatímco EU 
přirazí k běžnému clu jen 
22,5 procenta.

Brusel hledá větší 
klacek na nekale 
levné dovozy

UŽ V PROSINCI. Komise vyzývá šéfy států a vlád, aby se 
na reformě dohodli nejpozději na listopadovém summitu. Jenže 
návrh neřeší problém, který nastane v prosinci, kdy by Evropa 
měla podle pravidel Světové obchodní organizace přestat přís-
něji trestat levné dovozy z Číny. 
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Jak se vám aktuálně daří v oblasti  
poskytování služeb korporátním 
klientům? 
Mohu říci, že se nám daří velmi dobře, 
z čehož mám přirozeně radost, ale zároveň 
k tomuto úspěchu přistupuji s velkým 
respektem. Daří se nám růst v oblasti 
depozit, a to meziročně o 15 %, primárním 
produktem však i letos zůstávají úvěrové 
produkty. Ty se neustále snažíme rozvíjet, 
například spoluprací s českými a evropskými 
institucemi, jako je ČMZRB či EIB. Díky 
tomu můžeme klientům poskytovat úvěry 
se zvýhodněnými sazbami nebo úvěry bez 
potřeby zajištění.   

Máte nějaké novinky, o kterých by  
korporátní klienti měli vědět?
Ano. Aktuálně máme pro korporátní klienty 

novinku v podobě nabídky plateb do a ze 
slovenské Tatra banky za zvýhodněných 
podmínek. Platby jsou navíc realizovány 
v ten samý den, pokud klient odešle 
platbu do 14 hodin. Ve spolupráci se 
zahraničím v rámci skupiny Raiffeisen 
vidíme velký potenciál. Právě Slovensko 
a spolupráce s Tatra bankou se díky 
dobrým obchodním vztahům přímo 
nabízí. Jde o největší korporátní banku 
na Slovensku, kde jsme schopni v rámci 
skupinových synergií zajistit nejen 
jednodušší proces zpracování klientských 
požadavků, ale také například založit 
účet na Slovensku, aniž by klient musel 
vycestovat do zahraničí.

Více informací o nabídce a službách 
Raiffeisenbank naleznete na www.rb.cz 

Korporátním klientům nabízíme unikátní řešení
„Na trhu korporátního bankovnictví je Raiffeisenbank dlouhodobě 
velmi aktivní a úspěšná. Naši klienti v průzkumech oceňují především 
kvalitu bankovních poradců a schopnost banky nabídnout jim řešení 
na míru a podle jejich potřeb,“ říká Václav Štětina, ředitel korporát-
ního bankovnictví Raiffeisenbank, kterého jsme vyzpovídali v souvis-
losti s poskytováním služeb právě korporátním klientům.

Václav Štětina, ředitel korporátního  
bankovnictví Raiffeisenbank a.s.

RB PR_Tatra platby_E15_225x148.indd   1 18/10/16   15:08

259991/14 inzerce

RUSKÝ PRAVOSLAVNÝ CHRÁM Svaté Trojice s pěti pozlacenými kupolemi (vlevo dole) byl vče-
ra otevřen v centru Paříže. Komplex o rozloze přes čtyři tisíce metrů čtverečních zahrnuje kulturní 
středisko ruské pravoslavné církve, francouzsko-ruskou základní školu pro 150 žáků, knihkupec-
tví, výstavní prostory a kavárnu. Původně měl být účastníkem slavnostního aktu i ruský prezident 
Vladimir Putin, ten ale svou návštěvu vzhledem ke sporu s Francií kvůli bojům v Sýrii zrušil.  

PAŘÍŽ MÁ PĚT NOVÝCH KUPOLÍ
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OSN: Z iráckého Mosulu již 
uprchlo na devět set lidí
Z iráckého města Mosul, kte-
ré se armáda snaží osvobodit 
od islamistů, již uprchlo 
na devět set lidí. Oznámil 
to Úřad vysokého komisaře 
OSN pro uprchlíky, podle 
nějž uprchlíci překročili 
hranice do sousední Sýrie. 
Od pondělí, kdy irácká ar-
máda zahájila ofenzivu proti 
bojovníkům Islámského 
státu, jde o první velkou sku-
pinu civilistů, kteří z města 
prchají.

Moskva obviňuje koalici 
z náletu a zabití civilistů
Rusko včera obvinilo koalici 
vedenou USA z náletu na syr-
skou vesnici u města Aleppo 
a zabití šesti civilistů. Podle 
ruského ministerstva obrany 
v dané oblasti v noci na vče-
rejšek operovaly pouze dva 
belgické letouny F-16. Brusel 
obvinění odmítl a belgické 
ministerstvo zahraničí ozná-

milo, že si hodlá předvolat 
ruského velvyslance.

Trump chce omezit 
mandát kongresmanů
Americký republikánský 
kandidát na prezidenta Do-
nald Trump uvedl, že v pří-
padě zvolení do funkce by 
se zasadil o omezení délky 
působnosti členů Kongresu. 
Chce tak „vysušit bažinu“ 
korupce, kterou je podle něj 
Washington prosáklý, napsal 
dnes britský deník The 
Guardian.

Norbert Hofer není 
nacista, rozhodl soud
Rakouský politik vládní soci-
ální demokracie musí na zá-
kladě rozhodnutí soudu 
zaplatit 6900 eur za urážku 
prezidentského kandidá-
ta pravicově populistické 
Svobodné strany Rakouska 
Norberta Hofera. Socialista 
Ingo Mayr ho označil za na-
cistu. /čtk/

Krátce



Současné omezení stopro-
centních hypoték zásadní 
dopad nemá. Pokud ale 
přijde v kombinaci s růstem 
sazeb, určitou část lidí, kteří 
investují do bytů, to omezí. 
Nám za poslední dva roky 
výrazně vzrostl segment 
lidí, kteří kupují druhý byt 
na investici a stoprocentně 
ho financují hypotékou. 
Spoléhají, že hypotéku  

zaplatí z nájmu. Ve chvíli, 
kdy do toho budou muset 
dávat vlastní peníze a ještě 

se zvýší náklady na hypoté-
ky, tento segment výrazně 
poklesne. To může být třeba 
deset procent prodejů.

 
 Je pak ale rozumné, 

abyste spustili projekt Pro-
Bydlení, který bude z velké 
části postaven na službách 
investorům?
To ho zcela jistě neohrozí. 
Investorský trh je ohromný. 
V rámci projektu Pro bydlení 
počítáme hlavně s klienty, 
kteří investují vlastní peníze. 
Je tam samozřejmě část 
finančních služeb kolem hy-
poték, ale obecně se koncep-
tu nebojím. Bude fungovat 
v dobrých i ve špatných 
dobách.

 
 To jsou služby kolem 

bytů tak lukrativní?
V roce 2014 jsme koupili 
realitní kancelář Maxima. 
S ní jsme mimo jiné chtěli 
obsloužit naši klientelu,  

Daniel Novák

 Přehřívá se realitní trh?
Určitě se přehřívá převisem 
poptávky. V některých ka-
tegoriích vzrostly ceny bytů 
za rok o třicet procent. To je 
bezprecedentní. Nastoupí 
však regulační mechanismy. 
Předpokládám, že příští rok 
se omezí měnové interven-
ce České národní banky. 
Také předpokládám, že se 
ještě více omezí stoprocentní 

hypotéky, které již nyní ČNB 
začala regulovat. Je dost 
možné, že vzroste úroková 
sazba a přijde něco, čemu 
říkám krize optimistů. Ti, 
kteří věří, že jsou nekončící 
zdroje a příležitosti, budou 
překvapeni, že likvidita zase 
na chvíli zamrzne a celý eko-
nomický cyklus se zpomalí.

 Co se pak stane?
Růst se zastaví, možná přijde 
i nějaká korekce. Být krátko-

| 12 | ROZHOVOR S ŠÉFEM FINEPU TOMÁŠEM PARDUBICKÝM

V některých 
kategoriích  
vzrostly ceny bytů 
za rok o třicet 
procent. To je  
bezprecedentní.

Přijde krize optimistů
n Jeden z největších pražských developerů Finep začal 
kromě realitního byznysu investovat také do zcela jiných 
sfér. Například do výzkumu kmenových buněk. Daleko podle 
něho totiž není doba, kdy se byznys s realitami zase zpomalí. 
Přesto si Finep jádro podnikání nechává v nemovitostech. 
„Z dlouhodobého pohledu sedmi deseti let jsem si však jistý, 
že i takto vysoké ceny na pražském trhu dále porostou,“ říká 
šéf Finepu Tomáš Pardubický.

dobým spekulantem, který 
chce koupit byt a vydělat 
na tom, že ho rychle prodá, 
asi bych se dost rozmýšlel. 
Z dlouhodobého pohledu 
sedmi deseti let jsem si 
však jistý, že i takto vysoké 
ceny na pražském trhu dále 
porostou.

 Jak na developery 
dopadne restrikce hypoték 
a změna měnové politiky 
centrální banky?
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Současný 
minoritní 
akcionář 
Finepu a jeho 
generální 
ředitel přišel 
do holdingu v roce 2007 
z Komerční banky. Vystudoval 
Vysokou školu ekonomickou 
v Praze, šéfoval eBance. 

Tomáš  
Pardubický (42)

která si kupuje nové byty, 
aby měla profesionálně za-
jištěné služby spojené s pro-
dejem či pronájmem starého 
bytu. Přitom jsme zjistili, že 
je tu několik balíků činností, 
které nikdo systematicky 
neuchopil.

 Je to ústup od výstavby 
směrem ke službám?
Rozhodně to není ústup 
od developmentu. Klient má 
však v současnosti vysoké 
nároky na komplexní služby. 
Roste počet lidí, kteří se 
věnují jen své práci a koníč-
kům a mají méně času starat 
se o své investice. Navíc když 
si pořizujete byt na investici, 
vybavujete ho úplně jinak, 
než když v něm chcete bydlet 
nebo když ho plánujete pro 
děti.

 Podobné služby nabízejí 
investorům do bytů i další 
developeři.
Většina našich velkých kon-
kurentů uvažuje podobně. Je 
to tržní trend. 

 Takže konkurenční boj 
přitvrzuje i v této sféře?
Máme konkurenci v díl-
čích segmentech, ale nikdo 
k tomu dosud nepřistoupil 
tak, že si spolu s bytem 
a úvěrem můžete rovnou 
vybrat třeba i kuchyňskou 
linku nebo dlaždičky a sou-
časně se vám někdo postará 
i o pronájem starého bytu.

 Jak z pohledu develope-
ra vnímáte poslední dění 
kolem návrhu metropo-
litního plánu a odvolání 
vedení Institutu plánování 
a rozvoje Prahy?
Na to mám stručnou 
odpověď. Je to růst nejisto-
ty. Když dnes nahlédnete 
do strategického nebo met-
ropolitního plánu, vyvolává 
to jen samé otazníky. Jako 
investoři netušíme, jaká 
bude reálná hodnota po-
zemků a výstavby. Pražské 
stavební předpisy nejsou 
stabilní ani rok.

 Ale neříkejte, že se teď 
developeři mají špatně.
V jednom si teď developeři 
libují, a to je růst cen. Naše 
společnost z toho ale moc 
šťastná není, protože růst 
cen je způsoben převisem 
poptávky nad nabídkou. Na-
bídka je dnes uměle držená 
nízko regulací a tím, že se 
nepovolují nové projekty.

 Není to jen developerské 
strašení?

nou jednoho muže. Všichni 
naši partneři jsou aktivní 
a jeden z nich se začal věno-
vat startupovým investi-
cím. Pro ně jsme vyčlenili 
část investičního rozpočtu 
a zkoušíme diverzifikovat 
naše aktivity mimo oblast 
realit. Kromě kmenových 
buněk investujeme do  
start-upu kolem telefonních 
přístrojů, další je z oblas-
ti barů a zábavy. Celkově 
do start-upů dáváme desítky 
milionů korun.

 Jak dopadlo na vaši in-
vestici do Bioinovy, že jste 
do firmy vstoupili zrovna 
v době, kdy se o ní psalo 
v souvislosti s kauzou 
senátorky a bývalé šéfky 
Ústavu experimentální 
medicíny Akademie věd 
Evy Sykové?
Mohu to považovat za podni-
katelskou smůlu či neštěstí, 
které je však mnohonásobně 
více medializované, než si 
zaslouží. 

Aby se v Praze udržela 
přirozená obnova nemovi-
tostí, mělo by se obnovovat 
jedno procento bytového 
fondu ročně. To je asi šest 
tisíc bytů. Minulý rok se jich 
postavilo pět tisíc. K přiro-
zené obnově je potřeba za-
počíst modernizace. Mění se 
životní standardy, lidé chtějí 
žít v kvalitativně jiných 
domech a bytech. Představte 
si posun v šedesátých, se-
dmdesátých a osmdesátých 
letech, kdy se lidé stěhovali 

do paneláků z činžovních 
domů, kde měli společné 
záchody a koupelny. Nyní 
procházíme podobnou 
kvalitativní proměnou. To 
znamená zajištěné parko-
vání, mnohonásobně lepší 
akustika v bytě, neprostup-
nost pachů, tepelné izolace.

 Není ale slabá výstavba 
bytů způsobená také tím, 
že bez ohledu na vliv úřadů 
nemají developeři projekty 
připravené?
Ne ne. Ještě před pěti šesti 
lety trvalo stavební řízení 
dva roky. Dnes trvá celý pro-
ces čtyři roky. Do stavebního 
řízení se mohou odvolávat 
nejrůznější subjekty bez 
jakékoli sankce a povinnosti 
se kompetentně vyjadřovat 
k výstavbě. V Praze existují 
projekty, které jsou v sou-
ladu s územním plánem, 
a stavební řízení u nich trvá 
deset let. 

 Jaké projekty má Finep 
v záloze?
Hezkou výstavbu plánujeme 
například v Hodkovičkách, 
stovky bytů na Barrandově.

 Letos jste investovali 
do společnosti Bioinova, 
která se zabývá výzkumem 
léčby pomocí kmenových 
buněk. Jak to jde dohroma-
dy s realitním byznysem?
Vůbec to s naším hlavním 
byznysem nesouvisí. Máme 
proti jiným developerům 
výhodu, že nejsme skupi-

 Aby se v Praze 
udržela přirozená 
obnova nemovitostí, 
mělo by se obnovovat 
jedno procento 
bytového fondu 
ročně. To je asi šest 
tisíc bytů.



ČSSD  
a finanční 
bumerang
Jak říkal bývalý ruský pre-
miér Černomyrdin, mysleli 
jsme to dobře, ale dopadlo 
to jako vždycky. Česko 
nebude mít finanční ústavu, 
která by politikům bránila 
nadměrně zadlužovat zemi. 
Ne v dohledné době. Jejímu 
přijetí ve sněmovně zabráni-
la ČSSD. Pravidla rozpočtové 
odpovědnosti tak stanoví 
běžný zákon, který lze 
kdykoli snadno změnit. 

Pro přijetí finanční ústavy 
by se přitom potřebná třípě-
tinová podpora našla, kdyby 
se chtělo. Vládním stranám 
ji slíbila ODS. Poslanci 
ČSSD si ovšem nepřáli, aby 
finanční ústava obsahovala 
konkrétní parametry, a tak 
se ve finále zdrželi hlasová-
ní. Před dlouhodobou stabi-
litou veřejných financí dali 
socialisté přednost možnosti 
měnit předpisy tak, jak jim 
zrovna velí volební potřeby. 
Finanční ústava by přitom 
podle analýzy Univerzity 
Karlovy mohla snížit roz-
počtové schodky o 30 až 60 
miliard korun každý rok.

Připomeňme si, proč 
podobné předpisy mají prak-
ticky všechny země EU. So-
ciální platby občanům stále 
rostou, objem těchto peněz 
je permanentně vyšší než 
běžné příjmy státu. Zvláště 
to platí v letech nízkého 
růstu. Ostatně i nyní, kdy 
ekonomika šlape, napláno-
vala vláda na příští rok scho-
dek státních financí ve výši 
60 miliard korun. Finanční 
ústava má apetit politiků ná-
chylných k utrácení mírnit. 
Dodejme, že v českém vydání 

měla mírnit opravdu mírně. 
Ale ani krotká pravidla daná 
ústavním rámcem a hlídaná 
nezávislou institucí se so-
ciální demokracii před parla-
mentními volbami nehodila 
do krámu.

Dá se namítnout, že pokud 
se jedná o fiskální politiku, 
vede si vláda momentálně 
dobře. Příznivě je možné 
hodnotit vývoj schodku 
i dluhu, veřejné finance se 
jeví jako dlouhodobě udrži-
telné. Přijetí finanční ústavy 
proto leckdo může pova-
žovat za symbolický akt. 

Zvláště když dluhová brzda 
byla ve vládním návrhu 
ústavního zákona nastave-
ná benevolentně – kabinet 
a další úřady by musely při-
jímat nápravná opatření až 
v případě, kdy by zadlužení 
veřejných rozpočtů překro-
čilo 55 procent HDP. Pro roz-
počtovou suverenitu by tedy 
vládní garnitura měla široké 
pole působnosti. Současné 
zadlužení země činí podle 
ministra financí 35,5 pro- 
centa HDP. Racionalita 
přesto šla stranou. Oficiálně 
proto, že podle socialistů má 
být ústavní zákon obecný, 
nikoli obsahovat konkrétní 
parametry. Najednou se 
hodil právní purismus.

Zákonodárci hnutí ANO 
i lidovci ústavní zákon 
podpořili. Nepřijetí finanční 
ústavy tak může mít pro 
socialisty nechtěný vedlejší 
efekt. Andrej Babiš hlásá, 
že jeho ambicí je dostat 
Česko mezi pět nejméně 
zadlužených zemí v Evropě. 
Už když vláda na konci září 
poslala do sněmovny návrh 
rozpočtu, který příští rok 
počítá se 60miliardovým 
schodkem, distancoval se 
od něj. Prohlásil, že je to 
koaliční návrh, a pokud by 
o něm rozhodoval sám, tak 
by byl v plánu vyrovnaný 
rozpočet. Nutno říci, že roli 
odpovědného hospodáře, 
do které se ministr financí 
pasuje, mu socialisté dost 
usnadňují. Házet bumerang 
fakt dokážou.

Komentář

Jana Havligerová

Roli odpovědného 
hospodáře, do níž 
se Andrej Babiš rád 
pasuje, mu socialisté 
dost usnadňují.
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 Je pochopitelné, že k nějaké volatilitě 
dojde. Pokud bude nadměrná, 
nebudeme váhat se zásahem,

řekl o situaci po opuštění 
intervenčního režimu  
guvernér ČNB Jiří Rusnok 
str. 3
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O partnerství a o páteřích
Nejde jen o to vzpomínat, ale najít každý den odvahu hájit 
ideály, které VH představoval, napsal na Twitter premiér 
Sobotka v den 80. výročí narození Václava Havla. O dva 
týdny později podepsal „prohlášení nejvyšších ústavních 
činitelů“, v němž se mimo jiné píše o politicích, kteří měli 
tu drzost setkat se s Havlovým přítelem a ideovým sou-
putníkem dalajlamou: „Osobní aktivity některých českých 
politiků nejsou výrazem změny oficiální politiky České 
republiky a považovali bychom za nešťastné, aby takto 
byly kýmkoliv vnímány.“ Tento orwellovský doublethink 
daleko přesahuje kličkování, které by bylo možné pochopit 
v rámci udržování korektních diplomatických vztahů 
s Čínou.

Je skutečně v rámci vzývaných obchodních vztahů s Čínou 
nutné či povinné vydávat servilní prohlášení kvůli jediné 
Pekingu nemilé osobě? Pokud ano, pak je to hodně špatná 
zpráva o kvalitě česko-čínského partnerství. Pokud to 
povinné není, pak je to snad ještě horší zpráva o kvalitě 
páteří nejvyšších českých ústavních činitelů.
 Martin Čaban
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V Evropě se mě diváci  
víc ptají na politiku

Tipy

HBO • 17.45

CREED

Sylvester 
Stallone 
se vrací 
jako Rocky 
a trénuje syna 
svého dávného 
rivala. Za svůj 
výkon byl 
nominován 
na Oscara.

ČT2 • 22.15

TOBRUK

Václav 
Marhoul 
natočil poctu 
vojákům, 
kteří za druhé 
světové války 
bojovali 
s nacisty 
v rozpálené 
severní Africe.

Prášková lakovna Český Brod 
Dobrovolná dražba                           termín konání: 9. 11. 2016 

      Mgr. Marian Konečný, 608 501 244
         mariankonecny@naxos.cz   www.naxos.cz

 Nejnižší podání:
 15.000.000,- Kč

Předmětem prodeje je prostorný průmyslový areál s dvoulodní výrobní halou 
(1.855 m2) s jeřábovou dráhou a menším výrobním objektem (449 m2) včetně 
technologie a plně funkčního strojního zařízení lakovny SALUM. Ve vestavbě 
hlavní budovy jsou umístěny kanceláře, sociální zařízení, jídelna apod. 
Vytápění je plynové centrální, v hale sahary. Napojení na vodovodní přípojku 
DN 80mm, kanalizační přípojku DN 150 mm a plynovody NTL a STL. Areál 

je situován na vlastních 
pozemcích o výměře 
8.699 m2, se zpevněnou 
plochou má vynikající 
dopravní obslužnost 
a nachází se pouhých 
9 km od dálnice D11.

260820/13 inzerce

n Jeho první celove-
černí snímek Hedi, 
který se nyní hraje 
v českých kinech, 
získal letos na festiva-
lu v Berlíně cenu pro 
nejlepšího herce  
i pro nejlepší debut.  
Režisér a scenárista  
Mohamed Ben Attia 
se tak hned stal nej-
zářivějším zástupcem 
tuniského filmu, zva-
ným na řadu dalších 
světových festivalů.

Iva Přivřelová

 Hedi představujete 
v řadě zemí, před pár dny 
v Praze na festivalu Be2Can, 
nyní v Londýně. Překvapují 
vás nějaké otázky?
Žádné nové už nikdo nepo-
kládá a na všechny otázky 
jsem si už zvykl. Všude se mě 
ptají hlavně na konec filmu, 
proč Hedi zůstane v Tunisku.

 Vysvětlujete ho?
Snažím se. Vím, že film nám 
už nepatří, a nemůžu říct, že 
ho někdo pochopil špatně. 
I když si závěr třeba přeloží 
tak, že se Hedi vrací ke své 
matce, což nebyl můj záměr. 
Hedi během filmu objeví, 
čím chce být a čím ne, co do-
káže i jaké má limity. Bojí se. 
Na konci má ale nový výraz, 
je to nový Hedi. Proto jsme 
v tom okamžiku skončili. 

 Navíc pokud jste chtěl 
spojit malou revoluci Hedi-
ho s velkou revolucí v Tu-
nisku, je lepší, aby zůstal.
Takovou paralelu jsme chtěli 
vytvořit od začátku, love 
story je jen taková záminka. 
V první polovině je Hedi líný, 
vše akceptuje, tak jako my 
před arabským jarem. Pak 
se zamiluje a myslí si, že je 
neporazitelný a vše bude 
možné. Tak jsme se cítili 
pár dní po revoluci. Mysleli 
jsme si, že se hned staneme 
demokratickou zemí a vše 
bude za chvíli v pořádku. Jen-
že život je komplikovanější. 
Došlo nám, že spolu musíme 
víc komunikovat, víc přijímat 
rozdíly mezi lidmi. S Hedim 
to je taky tak. Kdyby odešel, 
nic by se v Tunisku nezměni-
lo. Během obsazování jsem 
potkal mnoho kandidátů 
na roli Hediho a všichni 
chtěli emigrovat. I ti, kteří 
se měli dobře. To mi připadá 
smutné.  

 Vy sám v Tunisku zůstá-
váte?
Ano, žil jsem tam vždycky 
a nedokážu si představit, že 
bych bydlel jinde. Přestože 
mám i italské občanství, 
stejně jako můj syn.

 Jak se po revoluci před 
pěti lety změnilo postavení 
tuniských filmařů?
Předtím existovala politická 
cenzura a vznikaly dva až tři 
filmy ročně. Teď se točí dva-
cet filmů, vznikají koproduk-
ce s dalšími zeměmi a máme 

svobodu říkat, co chceme, 
což je pro nás stále nové. 
Mladí filmaři chtějí natáčet 
velmi rychle, chtějí zachytit 
nějaký aktuální politický 
problém, ať už přímo nebo 
nepřímo. Vlastně je teď mož-
ná i snazší natáčet v Tunisku 
než jinde. Kdybych scénář 
Hediho nabízel ve Francii, 
viděli by v něm jen další love 
story. Díky spojení s tunis-
kou revolucí vyniká. 

 Hedi je váš celovečerní 
debut. Znamenal pro  
vás jeho úspěch velkou 
změnu?

Ani ne. Teď dokončuju druhý 
scénář, podle nápadu, který 
jsem měl už před premié-
rou Hediho. Pořád pracuju 
stejně. Zatím necítím žádný 
tlak na to, že můj další film 
musí být lepší. Akorát vím, 
že ho musím natočit. Jiné je 
jen to, že teď bývám často 
v zahraničí na festivalech. 
Tam mám možnost potkat 
jiné lidi a dozvědět se, jak 
na můj film reagují.

 Je reakce v Evropě jiná 
než v Tunisku?
Skoro stejná. Všude se 
ptají na konec, na paralelu 

revolucí Hediho a Tunisu. 
V Evropě akorát dostá-
vám víc otázek na politiku 
a islám. Třeba v Praze jsem 
dělal rozhovor s novinářem, 
který mluvil jen o islámu, až 
jsem se ho zeptal, jestli ho 
zajímá i film. Ale chápu to. 
V některých zemích o nás 
před arabským jarem nic 
nevěděli. Ani nevěděli, kde 
ležíme. Teď to vědí, ne zrov-
na z dobrých důvodů, proto 
je zajímá politika.

Celý rozhovor na E15.cz

Autorka je spolupracovnicí redakce

http://magazin.e15.cz/kultura/ocenovany-tunisky-reziser-ben-attia-v-evrope-se-me-vic-ptaji-na-politiku-1324170
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SELFÍČKO. 
Ne právě ortodoxně 
využívá věřící u Zdi 
nářků v jeruzalém-
ském Starém Městě 
svůj mobilní telefon, 
když pořizuje 
záznam z kněžské-
ho žehnání během 
židovského Svátku 
stánků.
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Trendy

n Prestižní architekto-
nická studia vytvořila 
svou vizi moderní Ale-
xandrijské knihovny. 
Vyhrál návrh britské-
ho ateliéru Weston 
Williamson a partneři. 

Stanislav Šulc

Alexandrijská knihovna měla 
určující vliv na východní 
i západní civilizaci. Nyní se 
egyptská instituce pokusí 
o návrat na výsluní. Pomoci jí 
v tom má také nový kom-
plex propojující knihovnu 
a vědecké muzeum, který 
pod názvem Science City 
vyroste na západě Káhiry. 

Zatímco v České republice se 
spojení knihovny a moderní 
architektury příliš nezdařilo, 
v Egyptě nejspíš bude situace 
jiná. V soutěži se sešly super-

hvězdy moderní architektury 
včetně ateliéru nedávno 
zesnulé Zahy Hadidové, který 
dá mimo jiné novou podobu 
okolí Masaryčky.

První příčku v zemi 
faraonů přiřkla meziná-
rodní porota britskému 
ateliéru Weston Williamson 
a partneři. „Pracuje s mnoha 
viditelnými prvky, jako jsou 
kruh, odrazy, duny nebo 
oáza,“ zdůvodnila jury udě-
lení první příčky. Zároveň 
porotci ocenili jednoduchost 
architektury.

Základním principem 
zadání soutěže bylo úzké 
propojení přírody a člověka, 
které je podle zadavatelů 
klíčové pro vnitřní rozvoj 
lidí. „Pro návštěvníky i pro 
zaměstnance by Science City 
zároveň mělo být vzrušující 
a podnětné,“ píše se v zadání.

Na přírodní tvary vsadi-
lo také malajsijské studio 

Ngiom Partnership, jež skon-
čilo na druhém místě. Jeho 
návrh přímo vychází z tvaru 
písečné duny. Naopak 
na tekutost vsadili architekti 
z ateliéru Zahy Hadidové, 
jimž porota přiřkla třetí mís-
to. Čtvrtý pak skončil ateliér 
Gansam Architects & Part- 
ners z Jižní Koreje, jehož 
návrh propojoval moderní 
architekturu s prvky prasta-
rých pyramid.

Chystaný komplex je 
jedním z řady architek-
tonických novinek, které 
Egypt plánuje. Ještě větším 
je pokus o postavení nového 
hlavního města, se kterým 
by novému vedení země měli 
pomoci Číňané.
 Fotogalerie E15.cz

Káhira chystá futuristickou knihovnu

VÍTĚZ. Návrh ateliéru Weston Williamson a partneři zaujal nejvíc.
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http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/kahira-chysta-futuristickou-knihovnu-v-tendru-se-sesly-superhvezdy-moderni-architektury-1324186

